
Wi lfr i d e  P i o l l et :  
, ,Cel mai bun 
prieten al 

dansatorului ... ' '  
Wi lfr ide P io l let este ceea ce se n u meşte, în orice domen iu  a l  
a rtei ,  une g:rarde dane . Păru ·l a l b  îi confe ră d isti ncţie, zâ m betu l 
ei i rad iază sen i nătate, ia r  debitu l  verba l torenţia l te face să 
reg reţi că nu ai în permanenţă reportofo n u l  desch is .  Pentru că 
este o encic loped ie  a m bu la ntă de ba let ş i  r is i peşte fă ră reţ inere 
i nformaţi i ,  reflecţi i , a m i ntir i  preţioase. Deşi n u  ma i  dansează de 
câţiva an i ,  exempl ifică, cu ega lă  u ş u ri nţă, l ucră ri a le "c las ici lor" 
contem pora n i  sau a l e  lsadorei  D u nca n .  
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Aţi petrecut astă-vară câteva zile în 
România, la Constanţa, dar nu eraţi 
pentru prima dată în ţara noastră. 
Care au fost ocaziile anterioare ? 
Prima dată am venit în România în 
1 967, în turneu cu Opera din Paris. 
Eram deja prim-solistă, şi tocmai îl 
cunoscusem pe Jean Guizerix, soţul 
meu. Era pe la sfârşitul verii şi am o 
amintire minunată despre zilele ace
lea. A doua oară a fost acum vreo 
zece ani, cu un spectacol în duet cu 
Jean şi cu pianistul Pierre Pontier, pe 
scena Operei din Bucureşti. Era iarnă, 
era foarte frig pe scenă, spectatorii 
stăteau cu paltoanele pe ei, iar noi 
dansam piese de Balanchine, Merce 
Cunningham şi Andy Degroat... Am 
fost primiţi excepţional de către pu
blicul românesc, aşa că am păstrat 
amintiri emoţionante. 

De astă dată aţi colaborat cu Teatrul 
de Balet "Oieg Danovski" din Con
stanţa, unde aţi susţinut un stagiu. 
Despre ce a fost vorba, de fapt? 
A fost un stag iu  "deschis", adică 
d i rectoarea Ana-Maria Munteanu 
mi-a cerut să fac. .. ce vreau eu. Am 

c ţinut, deci, un atelier despre modul  
� de a imagina corpul în  mişcare, căci 
� este primul lucru care trebuie luat în 

considerare, înainte chiar de a abor
da un personaj; cu atât mai mult o 
improvizaţie. 

Cum vi s-au părut membrii com
paniei? 
Cu câteva excepţii, dansatorii au fost 
foarte receptivi, s-au lăsat "îmblân
ziti" si, desi erau de niveluri felurite, 
s-ilU 'adaptat cu bunăvoinţă noului  
mod de lucru. l-am admirat şi i-am 
lăudat pentru aceasta, căci e un fapt 
rar într-o companie importantă. 

Aţi desfă�urat, de-a lungul  a 
aproape două decenii ,  o carieră 
exemplară de d:mse..Jse- toile la 
Opera din Paris. Munca pedago
gică, la Conservatorul Superior de 
Muzică �i Dans, pare continuarea 
naturală a acesteia, dar aţi fi putut 
deveni la fel de bine coregraf, de 
exemplu. 
Da, îmi place mult să montez, dar în 
ult imii  ani transformarea corpu lu i  
dansatori lor, în t impul orelor de 
antrenament, mi-a acaparat întreaga 
atenţie şi e pe cale de a deveni o pri
oritate. Păstrez în mine, totuşi, 
oricând disponibil, un potenţial de 
interes pentru coregrafie, cu atât mai 
mult cu cât exerciţii le mele "de bază" · 
sunt un "ferment" pentru această 
activitate. 

De-a lungul carierei aţi întâlnit o 
sumedenie de mon�tri sacri. Care 
dintre ei v-a marcat cel mai mult? 
L-am cunoscut bine pe Rudolf 
Nureev, dar ar  fi prea multe de spus, 
în toate sensuri le, într-un s ingur 
paragraf. Şi n ic i  nu pun la socoteală 
coregrafii printre monştrii sacri. La 
Nureev îmi plăcea în mod special o 
anumită trăsătură de caracter - fideli
tatea sa în prietenie -, iar chipul său 
era unul  dintre cele mai atrăgătoare 
cu putinţă. M-au marcat mulţi artişti, 
din diferite motive, şi nu neapărat 
dintre monştrii sacri. 

Formaţi de aproape trei decenii  
unul dintre rarisimele cupluri solide 
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de artişti - şi la acelaşi nivel profe
sional de excelenţă - cu soţul şi par
tenerul dumneavoastră, Jean Gui
zerix. Cum se poate ca doi soţi să 
facă o carieră de prim rang, în ace
laşi timp? 
Delicată întrebare, fiindcă dorinţa de 
a dansa în cuplu rezistă cu greu vieţii 
artistice în institutii. Este adevărat, 
ceri de la partenerul tău (soţ sau 
soţie) mult mai mult decât de la 
ceilalţi parteneri şi acest lucru nu este 
întotdeauna acceptat de cei dimpre
jur. Totuşi, când cuplul împărtăşeşte 
aceeaşi dorinţă de perfecţionare, a 
fost format de aceiasi maestri si 
iubeşte aceleaşi lucrări,' rezultatul, la 
l inia de sosire, este o armonie pro
fundă, de neînlocuit. Bazată pe o 
îndelungată apropiere, în mai mare 
măsură decât pe latura sentimentală, 
această intimitate conferă entitătii 
cuplu lu i  de dansatori aura sa de 
nobleţe, gravitatea sa, aş putea 
spune. 

Ana Maria Munteanu a schiţat deja 
planuri pentru viitor, care vă pri
vesc. Ce ne puteţi spune despre ele? 
E puţin prea devreme să vorbim 
despre aceste proiecte, dar sigur e că 
sunt legate de un Centru de Formare 
Continuă şi se referă la cercetările, în 
curs de efectuare în Franţa, asupra 
autonomiei dansatorulu i , datorită 
noilor moduri de a percepe mişcarea 
dansată. Am început deja să atrag în 

acest proiect câteva persoane apro
piate şi care se ocupă de formarea 
profesorilor de dans, aici, în Franţa. 
De a ltfel, Ana Maria Munteanu mi-a 
cerut să fac o lucrare cu dansatorii săi 
în cursul actualei stagiuni, eventuali
tate pentru care există mai mu lte 
posibi l ităţi încă nedefinite, dar de 
data aceasta va fi vorba mai curând 
despre un spectacol. 

Care este sfatul cel mai preţios pe 
care i l-aţi da unei tinere dansa
toare? 
Să se obişnuiască să-şi considere pro
priul corp un instrument preţios, care 
trebuie iubit şi respectat şi căruia tre
buie să-i ceară în schimb informati i le 
legate de sensibil itate. Acest c�rp 
este interlocutorul privilegiat, cel mai 
bun prieten, cel care trebuie să ştie 
să-i spună când o coregrafie nu e 
bună sau când un balet e plin de 
poezie. În mai mare măsură decât 
publicul (indispensabil), decât core
graful (necesar), decât profesorul 
(esenţial), corpul este cel care-i va da 
sentimentul că este o dansatoare 
adevărată, o artistă. Trebuie să-şi 
menţină trează toată curiozitatea 
pentru a-1 cultiva, pentru a-1 ajuta să 
se exprime fără reticenţe. Lumea de 
azi îi oferă posibil itatea de a-şi satis
face această curiozitate, iar ea nu tre
buie să şi-o reprime! 

Vivia Săndulescu 

Artiştii, 
olarii si cronicarii 

1 . 
� 

e câtva timp, diferiţi oameni de teatru au simţit un scenograf, un coregraf, un l ight-designer şi măcar o 
nevoia să realizeze spectacole pe cont propriu sau săptămână de repetiţii în plus. Şi chiar un onorariu pen-1 în cadrul unor mici companii fără sală şi trupă fixe. tru protagonişti. Ce să-i faci ? "Ochiu l  l ucid din exterior" 

Asemenea spectacole, în realizarea cărora m-am impli
cat de câteva ori şi eu, se fac cu un capital de entuziasm 
care îl depăşeşte, de multe ori, pe cel financiar. Şi totuşi, 
cu asemenea prilejuri, constaţi, de fiecare dată dureros, 
că teatrul e şi o chestie de bani, nu doar de elan şi ta
lent. Nu întâmplător, prin teatrul zis alternativ s-au 
impus atenţiei publicu lu i  creatori care sunt mai abi l i  în 
găsirea sponsorilor decât în practica teatrală. 
Lucrurile pe care le-am scris mai sus sunt cunoscute de 
toţi cei care, fără să creeze propriu-zis teatru, fac totuşi 
parte din "famil ie", roind în juru l  lui spre a-1 comenta. Şi 
totuşi mi-e dat să citesc că un spectacol teatral pe texte 
poetice "suferă d in  l ipsa regizoru lu i" . E perfect 
adevărat. A fost realizat în regim absolut privat, cu bani  
puţini  de la o generoasă fundaţie, săracă ş i  ea. 
O informez pe tânăra prietenă cronicăreasă că au l ipsit 
nu doar regizorul "care putea el imina stângăciile", ci şi 

costă. Asta o ştiu şi cronicarii. Dar ei se grăbesc să acuze 
actorii "că simt nevoia să se facă propriii lor stăpâni". Ce 
frază aberantă! Condiţia unor asemenea spectacole 
este impusă de precaritatea fondurilor şi de faptul că, în 
ciuda ei, actorii vor să joace, să iasă din regimul insti
tuţional prăfuit şi să depăşească trufia lu i :  "Fără 50 000 
de dolari nici nu mă apuc!". 
Mai gravă decât "stângăcii le" actorilor m i  se pare 
tendinţa cronicarilor de a judeca, încă de foarte tineri, 
acru, pornind de la premise de vinovăţie, ignorând con
textul în care se creează un spectacol. Depăşirea, prin 
risc asumat, a cadrelor învechite ale teatrelor privită 
pieziş ca dorinţă (vinovată) de independenţă. Ăsta-i 
punct de vedere de babă comunistă, nu de tânără 
absolventă ! 

Horia Gârbea 
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